
عبور بيت كوين از مرز ۱۰۰,۰۰۰ دلار و رشد بي سابقه آن 
در دو سال متوالي، نگاه ها را به سمت آينده اين ارز ديجيتال 
معطوف كرده است. درحالي كه برخي تحليلگران از نزديك 
شدن بيت كوين به قله قيمتي سخن مي گويند، ديگران 
چشم اندازي روشن تر براي آن متصور هستند، اما همچنان 
سوال اساسي باقي است: آيا بيت كوين به مرز حباب قيمتي 
رسيده است يا هنوز تا قله فاصله دارد.با وجود عبور قيمت 
بيت كوين از ۱۰۰,۰۰۰ دلار و دو برابر شدن قيمت آن در 
دو سال متوالي، تحليلگران معتقدند هنوز نشانه هاي حباب 
قيمتي در اين بازار ديده نمي شود. در اين ميان در حالي كه 
تحليلگران برجسته درباره قله قيمتي بيت كوين اختلاف 
نظر دارند، برخي معتقدند اين ارز ديجيتال در سه ماهه اول 
۲۰۲۵ به سقف خود خواهد رسيد و برخي ديگر با اشاره به 
كاهش عرضه و افزايش نقدينگي، چشم انداز صعودي تري 
را براي آن متصور هستند. جريان ورود سرمايه به ETFهاي 
نقدي، كاهش مداوم عرضه در صرافي ها و نسبت قيمتي 
ETH/BTC همگي نش��ان مي دهند كه ب��ازار ارزهاي 
ديجيتال فاصله زيادي تا رسيدن به قله خود دارد. با اين 
حال، براي تأييد اين موضوع بايد منتظر عملكرد بيت كوين 
در برابر ش��اخص س��هام هاي بزرگ فناوري باشيم. بازار 
پيش بيني فضايي نوآورانه براي ارزيابي احتمالات آينده 
است. در اين بازار، افراد بر اساس احتمال وقوع رويدادهاي 
خاص، قراردادهايي را خريدوفروش مي كنند. در بازارهاي 
پيش بيني به جاي تمركز بر دارايي هاي مالي مانند سهام 
و كالا، تمركز اصلي بر پيش بيني نتايج خاص است. اين 
رويك��رد به بازار امكان مي دهد كه خِرد جمعي افراد را در 
تصميم گيري ها به  كار گيرد و به پيش بيني هايي برسد 
كه اغلب دقيق تر از نظرات انفرادي متخصصان اس��ت. با 
تكيه بر تكنولوژي هاي جديد مانند بلاك چين، بازارهاي 
پيش بيني، مدرن، غيرمتمركز و شفاف شده اند و امكان 
مشاركت جهاني را در موضوعات متنوع فراهم مي آورند. 
جذابيت اين بازارها نه تنها در فرصت كسب سود، بلكه در 
ايجاد بستري براي اشتراك گذاري نظرات و افزايش آگاهي 

عمومي نسبت به رويدادهاي پيش رِو است.

   بازار پيش بيني ارزهاي ديجيتال
بازار پيش بيني پلتفرمي اس��ت كه از يك سري قرارداد 
تشكيل مي شود. هر قرارداد يك نتيجه متفاوت را نشان 
مي دهد و ش��ما روي هر نتيجه اي كه مي خواهيد شرط 
ببنديد، بايد همان قرارداد را خريداري كنيد. اين پيش بيني 
مي تواند درباره قيمت يك ارز ديجيتال باش��د يا نتيجه 
انتخابات يا برد يك تيم در يك مسابقه ورزشي. بازارهاي 
پيش بيني در ارزهاي ديجيتال امكان شرط   بندي روي 
نتايج رويدادهاي آين��ده را فراهم مي كنند و موضوعات 
پيش بيني بسته به شرايط روز، تغيير مي كنند. براي نمونه، 
در بازار پيش بيني تأييد ETF بيت كوين تا ۱۵ ژانويه ۲۰۲۴، 
افرادي كه احتمال تأييد را تا آن تاريخ بالا مي دانستند، سهام 
»بله« خريداري كردند و كساني كه باور داشتند اين امر 
رخ نخواهد داد، سهام »خير« را خريدند. با نزديك شدن 
به تاريخ و انتشار اخبار مثبت، قيمت سهام »بله« افزايش 

يافت. پس از تأييد نهايي ETF در ۱۱ ژانويه، ارزش سهام 
»بله« به ۱ دلار رسيد، درحالي كه سهام »نه« بي ارزش شد. 
پلي ماركت( بزرگ ترين و محبوب ترين بازار پيش بيني در 
حوزه ارزهاي ديجيتال است كه بالاترين ميزان نقدينگي 
را دارد. اين پلتفرم به كاربران امكان مي دهد تا با استفاده 
از استيبل كوين يواس دي س��ي )USDC(، به بازارهاي 
پيش بيني دسترسي پيدا كنند. در اين پلتفرم، قيمت يا 
شانس، نشان دهنده احتمال وقوع يك رويداد است و اين 
احتمال بر اس��اس ارزيابي بازار تعيين مي شود. به عنوان 
مثال، در بازاري براي پيش بيني محكوميت سم بنكمن 
فرايد، مديرعامل سابق صرافي اف تي ايكس FTX، به بيش 
از ۵۰ سال زندان فدرال، اگر سهام »بله« با قيمت ۳۱ سنت 
معامله شود، اين نشان مي دهد كه بازار احتمال ۳۱ درصدي 

را براي اين محكوميت در نظر گرفته است.

  نظرات تحليلگران مختلف
 در مورد سقف بيت كوين

به گزارش ديلي ه��ودل يك معامله گر مط��رح ارزهاي 
ديجيتال معتقد است بيت كوين )BTC( زودتر از انتظار 
مردم به قله س��يكل خود خواهد رس��يد. يك معامله گر 
ناش��ناس به ن��ام The Flow Horse ب��ه ۲۴۷,۹۰۰ 
دنبال كنن��ده خود در پلتف��رم X گفته كه س��قف بازار 
بيت كوين در اين سيكل مي تواند به زودي و در سه ماهه 
اول ۲۰۲۵ اتفاق بيفتد. او همچنين پيش بيني مي كند كه 
آلت كوين ها در سه ماهه اول تا دوم ۲۰۲۵ منفجر خواهند 

شد و با عملكرد بهتر نسبت به بيت كوين، سيكل صعودي 
فعلي ارزهاي ديجيتال را به پايان خواهند رس��اند. با اين 
حال، تحليلگران ديگر ارزهاي ديجيتال نظر بسيار متفاوتي 
دارند. مايكل ون د پوپ معامله گ��ر ارزهاي ديجيتال به 
۷۴۸,۴۰۰ دنبال كننده خود گفت كه قيمت بيت كوين بر 
اساس كاهش عرضه در صرافي هاي ارز ديجيتال و افزايش 
نقدينگي بازار، فضاي بيش��تري براي رشد دارد. اين يك 
تفاوت عمده با سيكل هاي قبلي است. ميزان بيت كوين در 
صرافي ها به طور قابل توجهي كاهش يافته و همچنان در 
حال كاهش است. با افزوده شدن حجم زيادي از نقدينگي، 
يك شوك عرضه قريب الوقوع است. در اين سيكل، ما بسيار 

بالاتر از آنچه همه انتظار داريم خواهيم رفت.

  ذخيره بيت كوين صرافي ها
 X ركت كپيتال به ۵۰۷,۴۰۰ دنبال كننده خود در پلتفرم
مي گويد كه بيت كوين ممكن است حدود يك سال ديگر به 
قله سيكل خود برسد. اين پيش بيني بر اساس مدت زماني 
است كه قبلًا بيت كوين پس از رويدادهاي هاوينگ )زماني 
كه پاداش ماينرها نصف مي شود( به قله هاي سيكل رسيده 
است. آخرين رويداد هاوينگ بيت كوين در اواسط آوريل 
بود. در سيكل ۲۰۱۷-۲۰۱۵، بيت كوين ۵۱۸ روز پس از 
هاوينگ به قله رسيد. در سيكل ۲۰۲۱-۲۰۱۹، بيت كوين 

۵۴۶ روز پس از هاوينگ به قله رسيد.
 اگر تاريخ تكرار ش��ود و قله بازار صع��ودي بعدي ۵۱۸ تا 
۵۴۶ روز پس از هاوينگ رخ دهد، اين بدان معناست كه 

بيت كوين مي تواند در اين س��يكل در اواسط سپتامبر يا 
اواسط اكتبر ۲۰۲۵ به قله برسد.

  آيا بيت كوين حباب قيمتي دارد؟
جوردي ويسر مدير سرمايه گذاري و رييس سابق شركت 
Weiss Multi-Strategy Advisors، مطمئ��ن 
است كه بيت كوين در قيمت بالاي ۱۰۰,۰۰۰ دلار وارد 
فازحباب نشده است. او معتقد است براي رسيدن به قله 
احتمالي، ابتدا بايد در برابر MAG۷، شاخصي از سهام هاي 
بزرگ فناوري در ايالات متحده، رشد كند. اين سرمايه گذار 
باتجربه، تحليلگر بازار و پادكستر در رشته توييت هاي اخير 
خود مي گويد شكست مقاومت يا قله حباب بيت كوين 

)BTC( هنوز فرا نرسيده است.
 حتي با وجود اينكه بيت كوين )BTC( موفق شده براي 
دومين س��ال متوالي قيمت خ��ود را دو برابر كند، هنوز 
با آنچه براي ش��ركت هاي فناوري ش��بيه حباب به نظر 
مي رس��د، فاصله زيادي دارد. براي مثال، نمودار قيمت 
بيت كوين بسيار متفاوت از حباب اينترنت در دهه ۱۹۹۰ 
است كه هيچ سال قرمزي را ثبت نكرد. همچنين مسير 
پرسروصداي مايكرواستراتژي در حوزه ارزهاي ديجيتال 
نيز نبايد به عنوان نشانه اي از فاز حباب تلقي شود. اتريوم 
در برابر بيت كوي��ن از آوريل ۲۰۲۱ تا اين حد ارزان نبوده 
است. ويسر اذعان كرد كه با وجود بازگشت اتريوم به بالاي 
۴,۰۰۰ دلار، هنوز موفق به آزمايش مجدد سقف قيمتي 

خود نشده است.
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درخواست توليدكنندگان 
محتوا در تيك تاك براي كوچ به 

اينستاگرام  و  يوتيوب
توليدكنندگان محتواي امريكاي��ي در تيك تاك، از 
دنبال كنندگان خود خواستند در كانال هاي آنها در 
پلتفرم هاي رقيب اينستاگرام و يوتيوب، عضو شوند. 
به گزارش ايسنا، اين اقدام به دنبال شكست تيك تاك 
در دادگاه تجديدنظ��ر فدرال ب��راي لغو قانون فروش 
اجباري اين پلتفرم در امريكا، روي داد. اگر تيك تاك 
تا ۱۹ ژانويه به يك شركت غيرچيني فروخته نشود، 
با ممنوعيت در امريكا روبرو خواهد ش��د. اين شبكه 
اجتماعي با جذب ۱۷۰ ميليون كاربر امريكايي، موفق 
شده است تبليغات كنندگان را از بعضي از بزرگ ترين 
رقيبان امريكايي به س��مت خود جلب كند و پلتفرم 
تجاري »تيك تاك شاپ« را اضافه كرده كه به بازاري 
براي كسب و كارهاي كوچك تبديل شده است. كنگره 
امريكا به دليل نگراني از جمع آوري اطلاعات كاربران 
امريكايي توس��ط مالكان چيني تيك تاك، قانوني را 
تصويب كرده كه ش��ركت چيني بايت دنس را ملزم 
مي كند تيك تاك را در امريكا بفروشد يا با ممنوعيت 
روبرو شود. تيك تاك اعلام كرده كه داده هاي كاربران 
امريكا را به اشتراك نگذاشته و هرگز به اشتراك نخواهد 
گذاشت و قانون گذاران امريكايي را در شكايت خود، به 
ايجاد نگراني هاي فرضي، متهم كرده است. اما دادگاه 
تجديدنظر فدرال اين قان��ون را تاييد كرد. اين قانون، 
عرضه تيك ت��اك براي دانلود را براي فروش��گاه هاي 
اپليكيشن شامل فروش��گاه هاي اپل و گوگل ممنوع 
مي كند و خدمات ميزباني اينترنتي را از پش��تيباني 
تيك تاك منع مي كند، مگر اينكه بايت دنس، تيك تاك 
را تا ۱۹ ژانويه واگذار كند. سال هاست كه سياستمداران 
و ديگران، تيك تاك را تهديد كرده اند؛ از اين رو، برخي 
از كاربران، تهديدهاي اخي��ر را ناديده گرفتند. اما به 
نظر مي رس��د اوضاع تغيير كرد و احتمال ممنوعيت 
تيك تاك تا ۶ هفته ديگر، قوت گرفت. كريس موري، 
اينفلوئنسري كه ۴۷۰ هزار دنبال كننده در تيك تاك 
دارد، ب��ه رويترز گفتند: براي نخس��تين بار، دريافتم 
انبوهي از كارهايي كه انجام داده ام، ممكن است ناپديد 
شود. تصور نمي كنم به حد كافي در اين باره صحبت 
ش��ده باش��د كه اين ممنوعيت، تا چه حد به كسب و 
كارهاي كوچك و توليدكنندگان محتوا، لطمه خواهد 
زد. بر اساس گزارش رويترز، كاربران و توليدكنندگان 
محتوا در تيك تاك، ابراز نگراني و سردرگمي كرده و 
بس��ياري از آنها گفته اند ترديد دارند اين پلتفرم دوام 

بياورد و آنها، خود را براي بدترين اتفاق آماده كرده اند.

تحول در بازار سهام
وزن كش��ي اتفاقات و رويدادها نيز نش��ان مي دهد 
تحولات اقتصادي در حال حاض��ر آثار و اثرگذاري 
قوي تري در بازار دارند. از طرفي نرخ نيما را دست كم 
نبايد گرفت، يا خبرهاي ارز توافقي و شايعه ۳ دي يا 
زمزمه كاهش نرخ سود از اواسط دي اثرات خوبي در 
سودآوري و p/e و جريان تابلو شركت ها داشته باشد 
و قطعا كمك شاياني به تحولات بازار خواهد كرد. به 
نظرم بازي اصلي بورس از بهمن ماه آغاز خواهد شد.

يك تحول و يك اتفاق مهم ديگر را در ۱۴۰۳ شاهد 
بوديم عجب سالي ش��ده اين ۱۴۰۳ در سوي ديگر 
در تحولات سياسي بحث هسته اي و اظهارنظرهاي 
احتمالي تي��م ترامپ هم مهم اس��ت. در خبرهاي 
اقتصادي به نظر اين هفته دلار نيما از ۵۴ عبور خواهد 
كرد و دلار توافقي سر و شكل بهتري خواهد گرفت.

مهم ترين اتفاق ديگر س��ايت كدال و گزارش هاي 
تلفيقي اس��ت، يك نكته ديگر را نيز در نظر داشته 
باش��يد و آن هم اينكه به نظر آغاز بحث قطعي گاز، 
تعطيل��ي احتمالي ادارات و م��دارس هم خبرهاي 

مهمي است.
در مجموع هفته نسبتا پرخبري را از بعد سياسي و 

اقتصادي خواهيم داشت.
اما همچنان تحول و رويداد مهم براي بورسي ها اين 
اس��ت كه در چه نقطه اي قرار داريم و تكليف بازار با 
اعداد سقف قبلي ش��اخص چه خواهد شد. به نظر 
مي رس��د اين موضوع يكي از مهم ترين چالش هاي 
فعلي بازار مي شود كه اين هفته با آن درگير خواهيم 
بود و امروز هم مش��خص بود . نكت��ه اي كه به نظر 
حالا كم ك��م همه به آن اذعان دارند اين اس��ت كه 
به يكديگر يك موضوع را يادآوري كنند كه درست 
است كه سقف قبلي شاخص از بعد رواني مهم است 
اما از بعد بنيادي و عملياتي فاصله بسيار زيادي با آن 

مقطع داريم .
بازار در مقط��ع فعلي از نظر بني��ادي جذابيت ها و 
قابليت هاي ويژه تر و خاص ت��ري را دنبال مي كند، 
كافي است دو عامل p/e و ارزش دلاري را با آن مقطع 
مقايسه كرده و به خوبي اين موضوع دست مان بيايد 
كه اين فقط يك جو رواني و يك س��نگر مهم ذهني 
براي بازار است كه به جد اعتقاد دارم اتفاق عجيبي رخ 
ندهد اين موضوع و اين چالش هم سپري خواهد شد.

دلاري اگر بازار را بررس��ي كنيم در ضرر هس��تيم، 
نسبت به ۱۷ ارديبهشت كه شاخص همين جا بود اگر 
بررسي كنيم در ضرر هستيم، نسبت به بقيه بازارها 
نيز به همين طور، ولي نمي دانم يك عده چرا معتقد 

هستند كه بازار رشد كرده و بايد ريزش كند!
و از ديد تكنيكي هم حركت صعودي اخير شاخص 
كه بعد از فلت ناقص دوگانه ش��كل گرفته، از جنس 
ش��تابدار نيس��ت و احتمالا يك x موج است. اما از 
آنجايي كه از نس��بت ۸/۶۱ درصد الگوي اصلاحي 
قبل خودش عبور كرده، از نوع x موج هاي بزرگ تر از 
صددرصد هست. حداقل زمان اين x  موج ۲ ماه ديگر 
خواهد بود و مي تواند هر نوع الگويي باش��د. الگوي 
اصلاحي بع��د از آن هم احتمالا در محدوده قيمتي 

فلت ناقص دوگانه وارد نمي شود.

مقايسه مالياتي  در ايران و 
كشورهاي نفتي 

حداكثر نرخ ماليات بر ش��ركت در عمان ۱۵ درصد از 
كل درآمد خالص اس��ت. ماليات بر درآمد، بر حقوق، 
دستمزد و كمك هزينه افراد شاغل در قطر به ميزان 
۱۰درصد اعمال مي شود. به همين جهت كار در قطر 
گزينه مناسبي است براي افرادي كه قصد مهاجرت 
كاري دارند. س��رانه توليد ناخالص داخلي آن بيش از 
۱۲۹.۷۰۰ دلار تخمين زده شده است. حال بايد ديد در 
ايران چه نوع راهبرد مالياتي تدارك ديده شده است؟در 
ايران بر اساس مصوبه قانوني، شناسايي و دسترسي به 
حساب هاي بانكي اشخاص، ملاك ماليات ستاني در 
سال هاي آتي خواهد بود. سوال اين است كه آيا با اين 
رويكرد افراد در تله مالياتي گرفتار خواهند شد يا دولت و 
سازمان مالياتي؟ از سوي ديگر هم بايد ديد آثار احتمالي 
اجراي اين مصوبه چيس��ت؟از ۲ منظر مي توان وارد 
بحث شد. اول موضوعات مربوط به موديان مالياتي و 
دوم سازمان مالياتي و دولت. بر اساس رويكرد فعلي اگر 
ميزان ماهانه تراكنش و تعداد آن از رقم و دفعاتي بالاتر 
باشد فرد مشمول ماليات است و بايد پاسخگو باشد. 
اولا در اينجا ملاك ميزان تراكنش هست و نه سود فرد، 
ثانيا فرد بايد پاسخگو باشد.  از سوي ديگر ممكن است 
شهروندان اقدام به اتخاذ راهكارهايي براي فرار مالياتي 
كنند. مثلا احتمال دارد افراد به دنبال انجام معاملات 
خود با هر پول ديگر و ش��به پول در دسترس باشند، و 
اين خطري بالقوه براي اقتصاد ملي خواهد بود. تقاضاي 
پول هاي كاغذي همچون دلار، يورو و امثال آن افزايش 
مي يابد. همچنين افزايش تقاضا براي رمز ارزها، طلا، 
سكه و... افزايش مي يابد. مبادلات مي تواند به صورت 
پاياپاي و كالا به كالا و... صورت پذيرد. افزايش تقاضا 
براي چنين مواردي باعث افزايش قيمت آنها مي گردد 

و اين خود انتظارات تورمي را افزايش مي دهد.

درك زمانه » اضطرار« !
 جهاني دو تكه، نيمي دوست )روسيه و چين و...( و نيمي 
دشمن )امريكا و اروپا و...(؛ نگرشي برجا مانده از جنگ 
سرد كه جز در بايگاني ها وآرشيوهاي تاريخي نشاني از آن 
نمي توان يافت. بحران البته تنها به سياست خارجي ختم 
نمي شود و چنانكه در ابتدا اشاره شد، كليت حوزه هاي 
زندگ��ي و نظام حكمراني را در ب��ر مي گيرد و ضرورت 
حياتي امروز كشور تدوين و اجماع نظام حكمراني بر 
س��ر يك برنامه اضطرار ملي با محوريت روابط معقول 
و منطق��ي خارجي و حق��وق و آزادي هاي اقتصادي و 
سياسي داخلي است . گامي بلندكه تا پيش از آنكه دير 

شود بايد برداشته شود !

ميني پي سي با تراشه خاص 
اسنپ دراگون معرفي شد

شركت Geekom يك ميني پي سي با تراشه اسنپ 
دراگون ايكس اليت معرفي كرده كه حافظه RAM آن 
۶۴ گيگابايت اس��ت. به گزارش مهر به نقل از تك پاور 
آپ، چند روز قبل تيزري از ميني پي س��ي آتي شركت 
GEEKOM منتشر شد. اين سيستم نقطه آغاز ورود 
 ARM شركت در حوزه پي سي  هاي مبني بر تراشه هاي
اس��ت كه هدف آنها رقابت با مك ميني اپل است. البته 
 QS۱Pro ،اگر گزارش هاي منتشر شده صحيح باشد
اين دستگاه شانسي براي رقابت با اپل ندارد. جالب آنكه 
براساس مشخصات فاش شده، عملكرد جي پي يو تا ۴.۶ 
-X۱E مي رسد كه نشان  مي دهد يك نسخه از  TFLOP

 Pro QS۱ ۸۴-۱۰۰ احتمالا ارايه  مي شود. ميني پي سي
۶۴ گيگابايت RAM و تا ۲ ترابايت حافظه داخلي دارد. 
 ،۲.۰  HDMI اين سيستم مجموعه از پورت  ها از جمله
ديسپلي پورت ۱.۴، يو اس بي ۴، ۳ پورت يو اس بي ۳.۴ 
نسل دوم، يو اس بي ۲ و مكاني براي كارت اس دي حافظه 
همراه جك هدفون ۳.۵ ميليمتر است. اين سيستم با 
قيمت ۷۴۰ تا ۸۴ دلار ارايه خواهد شد و نسبت به ديگر 

ميني پي سي  هاي موجود در بازار گران تر است.

بودجه ۳ ميليارد دلاري براي 
حذف تجهيزات چيني در امريكا

مجلس نمايندگان امريكا ط��ي روزهاي آينده، درباره 
لايحه دفاعي سالانه راي گيري خواهد كرد كه شامل 
بيش از سه ميليارد دلار براي حذف تجهيزات ساخت 
ش��ركت هاي چيني هواوي و ZTE در ش��ركت هاي 
مخابراتي امريكا اس��ت. به گزارش ايسنا، متن لايحه 
۱۸۰۰ صفحه اي، ساعات پاياني روز شنبه منتشر شد 
و ش��امل تمهيدات ديگري در خصوص چين از جمله 
الزام به گزارش اقدامات چين ب��راي دور زدن مقررات 
امنيت ملي امريكا و ارزيابي اطلاعاتي از وضعيت فعلي 
توانمندي هاي بيوتكنولوژي چين اس��ت. كميسيون 
ارتباطات فدرال اعلام كرده است حذف تجهيزات ناامن، 
۴.۹۸ ميليارد دلار هزينه دارد، اما كنگره، پيش از اين، 
فقط ۱.۹ ميليارد دلار براي برنامه »حذف و جايگزيني«، 
تصويب كرده بود. واشنگتن از متحدان خود خواسته 
اس��ت محصولات هواوي و ساير تجهيزات چيني را از 
شبكه هاي مخابراتي خود حذف كنند. جسيكا روزن 
وورس��ل، رييس كميس��يون ارتباطات فدرال، هفته 
گذشته، بار ديگر از كنگره امريكا خواست تا بودجه اضافي 
ضروري را فراهم كن��د و اظهار كرد: برنامه جايگزيني 
تجهيزات در شبكه هاي ۱۲۶ شركت، با ۳.۰۸ ميليارد 
دلار كسري مواجه اس��ت كه هم امنيت ملي امريكا و 
هم اتصال مصرف كنندگان روس��تايي را كه وابسته به 
آن هس��تند، در معرض خطر قرار مي دهد. بر اس��اس 
گزارش رويترز، ماريا كانتول، رييس كميته بازرگاني 
سنا گفت: بودجه اين برنامه و حداكثر ۵۰۰ ميليون دلار 
براي قطب هاي فناوري منطقه اي، با فروش طيف موج 
بي سيم در باند معروف به AWS-۳، فراهم خواهد شد.

سيكل هاي گذشته ارزهاي ديجيتال چه تصويري از پيش رو، ترسيم مي كنند؟

آينده بيت كوين؛ قله يا حباب

چند ميليون نفر از پنجره ملي خدمات دولت هوشمند استفاده كرده اند؟

مديرعامل مخابرات: براي ارايه سرويس باكيفيت، تعرفه ها بايد منطقي سازي شود

براس��اس آخرين آمار رسمي اعلام ش��ده در مجموع 
بيش از ۵۴ ميليون و ۵۰۰ هزار نفر از ايرانيان از خدمات 
پنجره ملي خدمات دولت هوشمند استفاده كرده اند. به 
گزارش ايسنا، فناوري  اطلاعات طي ساليان گذشته در 
دنيا و به تبع آن در كشور ما، نقشي بي  بديل و انكارناپذير 
در پيش��رفت همه برنامه هاي كشور داش��ته است. در 
دنيايي كه دسترس��ي به هوش مصنوعي و بهره گيري 
و تعميق حداكثري از آن به ام��ري مهم و رقابتي براي 
كشورها تبديل ش��ده است، سازماني حاكميتي مانند 
س��ازمان فناوري اطلاعات ايران در مهياسازي بسترها 
براي رشد و پيش��رفت حداكثري در اين حوزه و ساير 
حوزه ها نقشي كليدي دارد. به باور كارشناسان فناوري 
اطلاعات ابزار مناس��بي براي سنجش رضايت مردم از 
خدمات حضوري و برخط و امكان مشاركت و اخذ نظر از 
ايشان در مورد موضوعات مختلف تبديل شده به واسطه 
اين شرايط، امروزه مي توان گفت خدمات هوشمند به 
يكي از اركان مهم تحقق عدالت اجتماعي تبديل شده 

است. اينك در دسترسي به انواع خدمات دولت شاهديم 
تفاوتي بين اقشار مختلف جامعه با يكديگر وجود ندارد 
و همگان مي توانند از ش��رايطي مش��ابه و يكس��ان در 
تمامي نقط كشور بهره مند ش��وند بيانگر آن است كه 
فناوري اطلاعات ابزاري مهم در راستاي توسعه عدالت 
اجتماعي محسوب مي شود. پنجره ملي خدمات دولت 
هوشمند از اقداماتي است كه براي تسهيل فعاليت مردم 
و بي نيازي از تبادلات كاغذي م��ورد توجه قرار گرفته 
است. اين پنجره ارايه دهنده خدمات دولتي به صورت 
يكپارچه، س��ريع و آس��ان به عموم مردم است كه در 
مسير آماده سازي و بهره برداري قرار دارد. دستورالعمل 
اجرايي اتصال دس��تگاه هاي اجرايي به »پنجره واحد 
خدمات هوشمند دولت «شامل اولويت ها، اصول حاكم 
و ضوابط ساماندهي با همكاري دبيرخانه شوراي اجرايي 
فناوري اطلاعات و س��ازمان اداري و استخدامي كشور 
طي سال هاي گذشته تهيه و مطابق قانون براي تصويب 

نهايي به شوراي اجرايي فناوري اطلاعات ارايه شد.

پنجره ملي خدمات دولت هوشمند
 چند ميليون كاربر دارد؟ 

براساس آمار رسمي از سوي مسوولان در مدت ۱۰۰ روز 
نخس��ت فعاليت دولت چهاردهم، بيش از ۴۲ ميليون 
مراجعه از طريق پنجره ملي خدمات دولت هوشمند به 
سامانه هاي دستگاه هاي اجرايي و نهادهاي عمومي صورت 
گرفته است و مردم توانس��ته اند به صورت الكترونيكي 
خدمات دريافت كنند و بيش��ترين مراجعه كاربران به 
سامانه هاي وزارت آموزش و پرورش با بيش از ۱۶ ميليون 
مراجع��ه و بعد از آن وزارت راه و شهرس��ازي با بيش از ۴ 
ميليون و س��ازمان تامين اجتماعي با بيش از ۳ ميليون 
مراجعه بوده است. محمد محس��ن صدر - معاون وزير 
ارتباطات و رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران- درباره 
آخرين تعداد كاربران پنجره ملي خدمات دولت هوشمند 
توضيح داد: بيش از ۲ ميليون نفر به كاربران پنجره ملي 
خدمات دولت هوشمند اضافه شده است كه در مجموع 
بيش از ۵۴ ميلي��ون و ۵۰۰ هزار نفر از ايرانيان تاكنون از 

خدمات پنجره ملي خدمات دولت هوشمند استفاده 
كرده اند. پيش از اين و مهرماه س��ال جاري اعلام ش��ده 
بود مجموع كل فراخواني هاي سرويس هاي مستقيم و 
سامانه هاي ملي و استاني در اين بخش ۵.۷ ميليارد بوده 
و اين سامانه بالغ بر ۵۳ ميليون كاربر دارد كه بدين ترتيب 
امكان دسترسي به ۷۷ درصد خدمات دولتي از طريق اين 
پنجره مهيا ش��ده و در گام بعدي و تاكنون، ۱۴ درصد از 
مجموع خدمات به سمت هوشمند شدن گام برداشته اند، 
بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه مي بايست سالانه تعداد 
خدمات هوشمند دس��تگاه ها ۲۰ درصد افزايش داشته 
باشد. گفتني است پنجره ملي خدمات دولت هوشمند به 
عنوان يك درگاه واحد، امكان دسترسي سريع و آسان به 
خدمات مختلف دولتي را براي كاربران فراهم مي كند. اين 
سامانه با تجميع خدمات مختلف، موجب تسريع در ارايه 
خدمات و افزايش شفافيت در انجام امور اداري شده است. 
همچنين، امكان پيگيري آنلاين و جلوگيري از ترددهاي 

غيرضروري، از ديگر مزاياي اين سامانه به شمار مي رود.

مديرعامل ش��ركت مخابرات ايران معتقد اس��ت صنعت 
ارتباطات در سال هاي اخير، فقير شده و علت آن نيز، پايين 
بودن تعرفه ها است. او مي گويد از مي خواهيم سرويس با 
كيفيت به مردم ارايه كنيم، بايد تعرفه ها »منطقي سازي« 
شوند. به گزارش پيوس��ت، محمد جعفرپور، مديرعامل 
ش��ركت مخابرات ايران در نشس��ت خبري به مناسبت 
برگزاري بيست وپنجمين نمايشگاه تلكام گفت: درحال 
حاضر ارزان ترين اينترنت متعلق به ايران اس��ت و صنعت 
ICT نسبت به ساير صنايع محروم واقع شده است. به گفته 
مديرعامل شركت مخابرات، بحث افزايش و ارتقا كيفيت 
خدمات به مشتريان و همچنين خدمات پس از فروش از 
مواردي است كه در مخابرات پيگيري مي شود. او گفت: در 
تلاش هستيم تا اوايل سال ۱۴۰۴ خدمات مشتريان را پياده 
كنيم تا سرويس ها را به صورت با كيفيت به مشتريان ارايه 
كنيم تا با مشاركت بخش هايي همچون اپراتورهاي ارتباطي 
و مخابراتي، پيمانكاران محلي و بخش توليد محصولات 
حوزه ICT در صنعت شاهد تحول باشيم. جعفرپور درباره 
محدوديت در شبكه توضيح داد: يكي از معضلات شبكه 
دسترسي است از طرفي بحث ADSL را به صورت محدود 
داريم. ش��بكه موبايل محدود اس��ت و ظرفيت شبكه نيز 
محدود شده است و در بخش ADSL محدوديت تكنولوژي 

وجود دارد و بايد به سمت فيبرنوري حركت كنيم كه نيازمند 
اقدامات اجرايي است. يكي از مشكلات اين است كه صنعت 
امروز به علت پايين بودن تعرفه ها فقير شده است و اپراتورها 
امكان س��رمايه گذاري ندارند. درحال حاض��ر ارزان ترين 
اينترنت متعلق به ايران است. او درباره نمايشگاه تلكام ادامه 
داد: با توجه به نقش موثر شركت مخابرات ايران در صنعت 
ارتباطات و حوزه ICT كشور، ما سعي كرديم در نمايشگاه 
تلكام امسال نيز اين نقش خود را به خوبي ايفا كنيم. شركت 
مخابرات ايران در صنعت ICT نقش لوكوموتيو را دارد و اگر 
حركت رو به جلو و رو به پيشرفت مخابرات اتفاق بيفتد كل 
صنعت متحول مي شود. جعفرپور ادامه داد: مخابرات در سه 
حوزه توسعه را در دستور كار دارد، يكي از اين برنامه ها اتصال 
فيبرنوري است و يك ميليون اتصال فيبرنوري FTTH و 
VDSL را برنامه ريزي كرده ايم و مقرر ش��ده اس��ت كه با 
همه اپراتورها و پيمانكاران محلي همكاري كنيم تا حداكثر 
استفاده را از توليدات داخلي كشور در جهت توسعه به كار 
ببريم. مديرعامل شركت مخابرات ايران درباره برنامه هاي 
ديگر مخابرات اشاره كرد: توسعه ديگري كه مخابرات در 
دستوركار خود دارد توسعه شبكه انتقال استاني است كه در 
اين راستا در چند استان اين اقدام را شروع كرده ايم. از شبكه 
انتقال خراسان رضوي تا ۸ ماه آينده بهره برداري مي كنيم 

وبعدتر ش��بكه اس��تان هاي اصفهان، تهران و آذربايجان 
شرقي در دستور كار است. جعفرپور با اشاره ارايه خدمات 
ابري مخابرات توضيح داد: ابرمخابرات را در نمايشگاه تلكام 
رونمايي مي كنيم. تمامي س��رويس ها بر مبناي سامانه 
پردازش ابري خواهد بود ؛ همچنين بحث س��رويس هاي 
خانگي و تجاري را نيز در برنامه هاي بعدي داريم. قرار است 
در ابر مخابرات، با استفاده از مراكز داده كل كشور، ابري به 
وسعت ايران را ايجاد كنيم. با توجه به مهاجرت از سرويس 
قديمي تلكام به سرويس جديد قطعا ظرفيت هايي در مراكز 
مخابراتي ايجاد مي شود. موضوع هوش مصنوعي مخابرات را 

در دستور كار داريم، كه سال آينده قابل بهره برداري است.

  خواسته جامعه، اينترنت با پهناي باند بالا
در ادامه اين نشس��ت، فرامرز رستگار، دبير و نايب رييس 
هيات مديره سنديكاي صنعت مخابرات گفت: بعد از پيروزي 
انقلاب در شركت مخابرات ايران بررسي هايي انجام شد و 
بزرگ ترين ضعف آن زمان شركت مخابرات در حوزه فني 
بود و توليدي هم نداشت، بنابراين بخش هاي خوداتكايي را 
ايجاد كرديم و در نتيجه به دستاوردهايي رسيديم. او ادامه 
داد: اواخر دهه ۷۰ با مخابرات آن زمان نمايشگاه مستقل 
تلكام را راه انداختيم كه حدود س��ال ۷۸ اين نمايشگاه به 

صورت مس��تقل آغاز به كار كرد. موسس نمايشگاه تلكام 
شركت مخابرات بود و از زماني كه از وزارت ارتباطات جدا 
شد به دلايلي چند سالي وزارتخانه برگزار كننده نمايشگاه 
بود اما پس از آن ما به عنوان تشكل حوزه صنعت آن را ادامه 
داديم. ما همراه شركت مخابرات هستيم، زيرا نمايشگاه تلكام 
براي شركت مخابرات است و معتقديم اگر مخابرات پايدار 
نباشد، هيچ فناوري در كشور نخواهيم داشت. رستگار گفت: 
حدود هفت سال است كه مطالبه مردم اينترنت با ظرفيت 
است، اما به آنها ارايه نمي شود، اين روند بايد اصلاح شود و 
حاكميت بايد بداند كه خواسته جامعه داشتن اينترنت با 
پهناي باند بالا است؛ درغير اين صورت از دنيا عقب مي مانيم. 
در ادامه داوود اديب، رييس كانون هماهنگي فاوا و رييس 
انجمن شركت هاي فناور هوش مصنوعي ايران توضيح داد: 
۱۴۸ ش��ركت داخلي و خارجي به صورت مستقل در اين 
نمايشگاه حضور دارند و ۵۰ شركت در پاويون هاي صندوق 
نوآوري و ش��كوفايي، رونمايي محصولات و پارك فناوري 
هستند كه در مجموع حدود ۲۰۰ شركت در اين نمايشگاه 
حضور دارند كه نسبت به سال گذشته ۱۰ درصد رشد كرده 
است. او گفت: در نمايشگاه تلكام ۱۴۰۳ هوش مصنوعي به 
صورت عملياتي وجود دارد؛ در اين زمينه احراز هويت با اين 

فناوري را انجام مي دهيم. 


